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O B Č A S N Í K  
 

 
 

m ě s t y s e  Š v á b e n i c e  
6. ročník   4/2024 

Začátkem června jsme odkoupili dům č.p. 213 naproti Hostince Na 
Lapači, a to včetně hospodářských budov a přilehlých pozemků. 
Všechny budovy, hlavně ty hospodářské, byly ve velmi špatném 
technickém stavu. Na domě praskla přední stěna a hrozilo 
spadnutí domu na komunikaci. Na hospodářských budovách byla 
zborcená střecha. Tento havarijní stav jsme začali okamžitě řešit. 
Byla zpracována dokumentace k demolici všech staveb a odpojení 
od elektrické energie. Souhlas s odstraněním vydal stavební úřad 
koncem června. Ihned byly všechny stavby zbourány. Úklid suti  
a terénní úpravy budou realizovány v následujících měsících. 
Využití prostoru bude řešeno v budoucnu. 

█ Stavba hasičky 

V jarních měsících letošního roku začala dlouho očekávaná stavba 
nové hasičské zbrojnice. Na betonové základové desce dnes již 
můžete vidět montovanou halu z ocelové konstrukce. Hala má již 
zabudovaná okna včetně garážových vrat. Výstavba bude i nadále 
pokračovat dle projektové dokumentace. 

█ Bourání domu č.p. 213 

█ Ohrádky kolem nádob 

Při přívalových deštích docházelo v lokalitě u starých fotbalových 
kabin ke stékání vody na komunikaci a vymílání krajnice. Voda 
neodtékala a tvořila vodní laguny na komunikaci před mostem  
a přilehlých pozemcích a nemovitostech.  Ve spolupráci se ZOD 
Haná, družstvem se sídlem ve Švábenicích, byla vybudována nová 
horská vpusť s napojením na dešťovou kanalizaci do výustního 
objektu na vodoteči Švábenický potok. Tato stavba zamezí rozlivu 
dešťových vod a zabezpečí jejich odvedení do stávající vodoteče.  
Problematické místo bylo tímto vyřešeno a nyní i při větších 
deštích nedochází k zaplavení a tvorbě lagun. 

█ Horská vpusť 

 

 

Již v minulosti byly na místech s velkokapacitními nádobami 
vybudovány z důvodu zlepšení vzhledu a udržování pořádku kolem 
sběrných míst tříděného odpadu ohrádky. Nyní došlo k vybudování 
na dalších pěti místech.  

 

 



 

Září 2024●  stránka číslo 2 ●  www.svabenice.cz 

 

 

█ Sborovna v mateřské školce 

█ Škola v kulturním domě 

Základní školu čeká náročná investiční akce pod názvem:  
„Stavební úpravy, přístavba ZŠ a spojovacího koridoru s výtahem 
u jídelny, areál ZŠ a MŠ Švábenice“. Pro zajištění náhradní výuky 
pro školní rok 2024/2025 se v kulturním domě vybudovaly čtyři 
třídy a sborovna. Sál kulturního domu bude využíván jako 
tělocvična. Jedna třída bude umístěna v budově školy, kde je 
jídelna, obecní byty a působí zde ZUŠ. Koncem školního roku došlo 
k přestěhování vybavení školy do náhradních prostor a v průběhu 
prázdnin probíhaly práce na zajištění náhradní výuky. O plánované 
rekonstrukci a náhradní výuce byli rodiče informováni na schůzce  
s vedením městyse a školy. 

█ Vyčištění podlrů a potoka 

V důsledku dešťových srážek došlo v průběhu let k zanesení 
poldrů, které jsou vybudovány za účelem zadržování dešťových 
srážek u střelnice na Osakrech a na kopci v Boříčí. Z obou poldrů 
se naplavená zemina vybagrovala a rozvezla po okolních 
pozemcích, případně uložila na deponii městyse v Boříčí. Začátkem 
léta městys vyčistil koryto potoka, které bylo již výrazně zanešeno 
dlouhodobým splavováním zeminy z okolních polí a následným 
zarůstáním vegetací. Upraveno muselo být také kamenné dno 
koryta potoka u výpustě z rybníka. Velké kameny, které zabraňují 
vymílání koryta, zde byly vlivem velkého průtoku vody při bouřích 
odplaveny. 

█ Výměna odpadkových košů 

V minulosti byly instalovány v naší obci zelené odpadkové koše na 
psí exkrementy. Po mnoha letech bylo několik nádob již 
poškozených a došlo tak k jejich výměně. Nyní jsou černé jako 
ostatní odpadkové koše. U všech těchto košů zůstaly držáky na 
sáčky. 

Ve druhém patře mateřské 
školy se zrealizovala 
modernizace sborovny. 
Provedly se stavební úpravy, 
nové rozvody vody  
a elektroinstalace. Do 
sborovny byl pořízen nový 
nábytek s rozšířením 
úložných prostor a podlahová krytina. Na modernizaci obdržel 
městys dotaci ze Státního zemědělského intervenčního fondu ve 
výši 80 % nákladů na vybavení. 

 

█ Kanalizace a cesta od Ivanovic 

Při vjezdu do městyse směrem od Ivanovic na Hané byla na pravé 
straně provedena oprava nefunkční kanalizace. Do výkopu se 
položilo nové potrubí, které bylo napojeno na stávající kanalizační 
řad. Zároveň se usadily nové obrubníky a upravil terén. Společnost 
Správa a údržba silnic Jihomoravského kraje po dokončení prací 
zajistila konečnou povrchovou úpravu silnice II/428. 
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█ Švábenická kecka 

 

V sobotu 1.6.2024 se konal třetí ročník amatérského běhu  
s názvem Švábenická kecka. Na startu se sešlo 98 běžců všech 
věkových kategorií, kteří se utkali na třech různých tratích  
o délkách 720 m, 3,1 km a 6,6 km. Delší tratě se oproti minulým 
letům běžely obráceně a daly závodníkům velmi zabrat. Nejmladší 
účastnice běhu na nejkratší trati měla 2 roky a 7 měsíců. Po 
skončení závodu došlo na předání medailí, diplomů a na drobné 
občerstvení. 

█ Kácení máje 

Po amatérském běhu Švábenická kecka se 
uskutečnilo tradiční kácení máje.  
O občerstvení se postarali naši myslivci. 
Pro děti byl připraven skákací hrad  
a kuželky. Bohužel soutěžím pro dospělé 
nepřálo počasí, protože průběžně lehce 
poprchávalo. Samotné skácení máje 
proběhlo z bezpečnostních důvodů bez 
zapojení veřejnosti. 

█ Letní kino 

V letošním roce se promítalo v našem kině celkem 5 filmů. První 
promítání bylo neveřejné, určené jen pro děti z naší školy. Promítal 
se film Ptáci stěhováci. Po mnoha dlouhých letech měly děti 
možnost navštívit kamenné kino u Hostince Na Lapači. Další 
promítání proběhlo ve stejných prostorách a bylo již veřejné.  
K vidění byl film Gump – jsme dvojka. Pod otevřenou oblohou na 
fotbalovém hřišti pak ještě v následujících večerech měli občané 
možnost zhlédnout filmy: Prázdniny s Broučkem, Sladký život  
a Zápisník alkoholičky. 

 

 

█ Gulášfest   

V srpnu se konal v areálu fotbalového hřiště již čtvrtý ročník 
amatérského vaření guláše na otevřeném ohni. Po celé odpoledne 
byly pro děti k dispozici skákací hrady. V tomto roce vařilo 13 týmů 
různé varianty tohoto pokrmu. V jednom týmu mohlo být 
maximálně 5 kuchařů. Celkem se jich sešlo 62. Kvalita  
a různorodost tohoto pokrmu má rok od roku vzrůstající tendenci. 
Letos bylo možné ochutnat několik mexických gulášů s různými 
přílohami, guláš z jelena, daňka nebo také z klokana. Tým složený 
pouze z dětí vařil buřtguláš, za který obdržel speciální cenu od 
pořadatelů. Odborná porota ve složení Tomáš Šváb, Peter 
Formánek, Josef Hladký, Hanka Hladká, rozhodla o vítězství guláše 
týmu SKAUTŮ. Na druhém místě byl tým FOTBALISTŮ. Třetí místo 
získal tým ESSA. V hlasování lidu bylo odevzdáno celkem 260 
hlasovacích lístků a titul Hlasu lidu získal tým MYSLIVCŮ. Týmy 
kuchařů si mezi sebou zvolily jako nejsympatičtější stánek 
SLUNCE, SENO, GULÁŠEK. 
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█ Svatojánský oheň a Švábenický sekáč 

Na konci června se nad Boříčím konalo setkání u příležitosti 
letního slunovratu Svatojánský oheň, v rámci kterého proběhla 
také soutěž v tradičním kosení kosou Švábenický sekáč. Celkem 3 
ženy a 7 mužů se předvedlo v tradičním oblečení se svými 
závodními kosami. Na nově osetém poli travou se jim podařilo 
zdárně svůj díl složit na zem. Nejlepší sekáčkou se stala Petra 
Jakešová. V kategorii mužů zvítězil Michal Hladký. O občerstvení se 
postarali myslivci a o hudební produkci skauti. 

 █ Toalety a posezení u chovatelů 

█ Rybářské závody 

Po velmi dlouhých letech se v květnu tohoto roku na našem 
rybníku konaly rybářské závody. Chytání se účastnilo 32 lovců, kde 
převažovaly děti. Pro závodníky byla předem připravena místa, 
která si po svém příchodu průběžně losovali. Chytalo se během 
dopoledne a konec se stanovil na 13 hodin. K účasti na těchto 
závodech nebyl nutný platný rybářský lístek. Pro všechny 
přítomné bylo po celou dobu k dispozici posezení s občerstvením, 
včetně toalet. Největším úlovkem se stal amur dlouhý 76 cm a 
chytil ho jeden z dětských účastníků. 

 

V areálu chovatelů již před delší dobou dosloužily toalety a při 
akcích jsme byli nuceni dočasně instalovat mobilní toalety.  
V těchto dnech došlo ke zprovoznění zcela nových toalet, které již 
odpovídají dnešní době. Celkové dokončení prostoru bude 
provedeno v nejbližších týdnech. Současně došlo k zakoupení  
14 kusů nových laviček se stoly, které jsou stejné jako na pergole 
na fotbalovém hřišti. Původní lavičky se stoly již dosloužily a jejich 
rekonstrukce byla shledána jako neefektivní.  

█ Hřbitov 

V průběhu léta byla započata 
první etapa úpravy prostoru mezi 
hrobovými místy na hřbitově. Tato 
úprava má zamezit prorůstání 
plevele a také sjednotit vzhled 
mezi hrobovými místy, která si 
nájemci upravovali svépomocí. 
Postupně dojde k těmto úpravám 
i v dalších částech hřbitova. 

 

 

█ Obnova nátěru dětského hřiště a mostů 

Na dětském hřišti v Koutě byly obnoveny nátěry na herních 
prvcích a lavičkách. Obnova proběhla také na zábradlích mostků 
pro pěší napříč obcí. Z důvodu bezpečnosti bylo zábradlí označeno 
výraznou barvou. 

█ Parkování u KD 

Obracíme se na všechny spoluobčany s prosbou, aby po dobu  
rekonstrukce naší školy respektovali dopravní značení a předpisy 
v okolí kulturního domu. Jak již bylo zmíněno, probíhá zde většina 
náhradní výuky žáků. Před touto budovou dochází k většímu 
pohybu dětí a je nutné je chránit. Prosíme, nejezděte do zákazu 
vjezdu k mateřské škole a dodržujte parkovací časy K+R parkoviště. 

█ Nové dveře na radnici 

Z důvodu opakujících se stížností 
občanů na špatné fungování 
plastových vchodových dveří na radnici, 
došlo k jejich kompletní výměně. 
Vlivem počasí nešly tyto dveře otevírat 
a zamykat. Neustále bylo nutné jejich 
seřizování. Nyní jsou dveře vyrobeny  
z hliníkových profilů a nemělo by již 
docházet k jejich deformaci vlivem 
změn počasí. 

 


